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چهره روز

آمار

تجارتآبخودرو

لاستیک در آزادراه قیمت
وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت از 
برداشته شــدن قیمت گذاری دستوری 
برای لاســتیک خودرو خبر داده است؛ 
اقدامی کــه گویا بــرای افزایش انگیزه 
تولیدکنندگان انجام شده و البته هنوز 

جزئیاتی از زمان و نحوه اجرای آن منتشر نشده است.
عباس علی آبادی، با اشــاره به کمبود لاستیک در کشور، این 
کمبود را ناشــی از ناترازی در تولید و مصرف دانسته و گفته 
اســت: با کاهش تعرفه واردات تا حدودی مشکل برطرف شد 
و همچنین قیمت گذاری دستوری لاستیک نیز برداشته شد 
تا انگیزه تولیدکنندگان افزایش پیدا کند. آزادســازی قیمت 
لاستیک خودرو در حالی به بهانه بالا بردن انگیزه تولید، انجام 
می شود که تقریباً یک ماه قبل، دبیر انجمن صنفی صنعت تایر 
ایران مدعی موافقت وزیر صنعت، معــدن و تجارت با گرانی 
۲۰درصدی قیمت لاستیک شده و در نامه ای به شرکت های 
عضو این انجمن، از قطعی شــدن افزایش ۲۰درصدی قیمت 
تایرهای رادیال خبر داده بود. بررسی تحولات بازار لاستیک 
حاکی از این است که عرضه قطره چکانی لاستیک دولتی در 
ماه های اخیر، بازار این کالای مصرفی را به شدت متشنج کرده 
بود و حتی این افزایش ۲۰درصدی نیز نتوانســت این تشنج 
را کاهش دهد. در این میان، گرچه هنوز از نحوه آزادســازی 
قیمت لاستیک خبری منتشر نشــده و مشخص نیست که 
قیمت تایرهای تولید داخل در چه بــازه قیمتی قرار خواهد 
گرفت، در بازار آزاد، لاســتیک ایرانی حدود 1۰ تا 15درصد 
ارزان تر از لاستیک چینی فروخته می شود و تفاوت قیمت آن 
با لاستیک های وارداتی ساخت کره که در سال های ۲۰۲۰ و 

۲۰۲1 تولید شده اند نیز کمتر از 3۰درصد است.
با این حســاب، اگر همزمان با آزادســازی قیمت لاســتیک 
داخلی، تعرفه واردات لاستیک خارجی نیز کاهش یابد، به نظر 
می رسد بخش بزرگی از بازار لاستیک ایرانی به واسطه صرفه 
اقتصادی، نصیب لاستیک وارداتی خواهد شد و در این صورت 
لاستیک سازان ایرانی بار دیگر از حربه حمایت از تولید داخلی 
و حفاظت از اشــتغال این صنعت برای افزایش تعرفه واردات 

لاستیک رایزنی خواهند کرد.

چوب خط مجوزهای الکترونیک
در دولت ســیزدهم، الکترونیکی شــدن صــدور مجوزهای 
کسب وکار به عنوان یک اقدام ضروری در دستور کار قرار گرفت 
و با راه اندازی درگاه ملی مجوزها، اغلب دســتگاه های دولتی 
که مرجع صدور مجوز هســتند یا به نوعی در احراز صلاحیت 
متقاضیان مجوز نقش دارند، مکلف شــدند بــا حذف فرایند 

کاغذی، امور خود را از طریق درگاه ملی مجوزها انجام دهند.
به گزارش همشهری، دولت سیزدهم در راستای اجرای قانون 
تسهیل صدور مجوزهای کسب وکار، شرایط عمومی و اختصاصی 
صدور مجوزهای کســب وکار را اصلاح کــرد و طبق آخرین 
اطلاعات، شرایط حدود 47۰۰مجوز و 4۲۰۰مجوز کسب وکار 
بازنگری شد. نتیجه این اقدام، تسهیل فرایند بخش قابل توجهی 
از مجوزهای موردنیاز برای کســب وکارها بــود و آنگونه که 
آمارها نشــان می دهد تا پایان هفته گذشته، تعداد مجوزهای 
صادرشده برای کسب وکارهای متقاضی در درگاه ملی مجوزها 
به یک میلیون و11هزارو64فقره رسید. از ابتدای سال جاری تا 
پایان هفته گذشته، به طور میانگین روزانه بیش از 3هزار مجوز 
کســب وکار در درگاه ملی مجوزها به ثبت رسیده و بیشترین 
مجوز صادر شــده به ترتیب مربوط به وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، وزارت جهادکشاورزی، وزارت راه و شهرسازی و وزارت 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری اختصاص داشته 
است. همچنین در حوزه استانی، استان های تهران، هرمزگان و 

فارس بیشترین مجوزهای کسب وکار را صادر کرده اند.

  1.011.064مجوز      از طریق درگاه ملی مجوزها صادر شد.

  3.000مجوز      روزانه توسط درگاه ملی مجوزها صادر شد.
  392.950مجوز      توسط وزارت کار صادر شد.

  171.998مجوز      توسط وزارت جهادکشاورزی صادر شد.

  60.744مجوز       توسط وزارت راه و شهرسازی صادر شد.
  40.338مجوز      توسط وزارت میراث فرهنگی صادر شد.

  79.943مجوز      در استان تهران صادر شده است.
  73.328مجوز      در استان هرمزگان صادر شده است.

  61.400مجوز      در استان فارس صادر شده است.

سفربهکیشوقشمارزانمیشود
حجت الله عبدالملکی، دبیر شورای عالی مناطق آزاد در گفت وگو با همشهری:

بــرای جــذب 
سرمایه گذاران به 

مناطق آزاد چه برنامه ای 
دارید؟ 

معتقدیم مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصــادی ایران بهشــت ســرمایه گذاری 

هستند. به 5دلیل این مناطق را جزو بهترین 
مناطق دنیا برای سرمایه گذاری می دانیم؛ دلیل اول 
این است که هزینه تولید در این مناطق به لحاظ نیروی 
کار، انرژی، زمین و مواد اولیه بسیار پایین است، دلیل 
دوم اینکه دسترسی این مناطق به بازار، چه بازار داخلی 
و چه بازار کشورهای همسایه، با 6۰۰میلیون جمعیت 
و هــم کل بازارهای جهانی، از طریــق آب های آزاد و 
منطقه آزاد چابهار که لب اقیانوس هند است، بالاست، 
دلیل سوم اینکه زیرســاخت ها در این مناطق بسیار 
توسعه یافته تر است، دلیل چهارم سهولت کسب وکار در 
این مناطق است؛ زیرا در این مناطق وحدت فرماندهی 
وجود دارد و تمام تصمیمات اقتصادی در داخل خود 
مناطق اتخاذ می شود و دلیل پنجم هم معافیت های 
گمرکی و مالیاتی بســیار عالی این مناطق است. این 
مناطق از معافیت گمرکی مادام العمر در حوزه مواداولیه 
و تجهیزات برخوردارند و ۲۰سال معافیت مالیاتی برای 
مناطق آزاد و 7 تا 13سال معافیت مالیاتی برای مناطق 
ویژه اقتصادی درنظر گرفته شــده است. در کل دنیا 
کمتر نقاطی را می توانید پیدا کنید که این 5ویژگی را 

با هم داشته باشند.

پس چرا مناطق آزاد و ویژه اقتصادی 
با وجود این ویژگی ها، تا امروز در جذب سرمایه 

موفق نبوده اند؟
موفقیت امری نسبی اســت؛ البته ما تا نقطه مطلوب 
خیلی فاصله داریم، اما همین الان مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی ایران در پیشــرفت اقتصادی کشور جایگاه 

مهمی دارند که مردم ما کمتر از آن اطلاع دارند.

آیا آماری از نقــش این مناطق، 
به طور مثال در GDP دارید؟

درباره GDP چون باید آمار بخش کشاورزی و خدمات 
هم محاسبه شــود و تاکنون فقط آمار حوزه صنعت 
محاسبه شده، عدد درســتی نمی توانم ارائه دهم، اما 
در حوزه صادرات، یک ســوم کل صادرات غیرنفتی از 
این مناطق صورت می گیرد. این رقم در ســال14۰1 
حدود 18میلیارد دلار بود یا در حوزه ترانزیت 8۰درصد 
ترانزیت کشور از طریق مناطق آزاد و اقتصادی در حال 
انجام است؛ چون تقریبا تمام مرزهای ما یا جزو مناطق 
آزاد هستند یا جزو منطقه های ویژه؛ تسهیل گری هایی 
که در این مبادی اتفاق افتاده باعث شــده که بخش 
مهمی از ترانزیت کشور از طریق این مناطق انجام شود.

با توجه به این آمارهــا، برای آنکه این 
مناطق در زمینه جذب ســرمایه موفق تر باشند، 

برنامه شما چیست؟
ما ۲برنامه مشــخص برای این موضوع داریم؛ برنامه 
اول اطلاع رسانی ظرفیت بسیار بالای سرمایه گذاری 
در این مناطق است و برنامه دوم و مهم ترین پروژه ما 
در این زمینه طراحی و ارائه بسته های سرمایه گذاری 
بوده اســت. تا الان 85۰پروژه را در مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی، به عنوان بسته های ســرمایه گذاری اعلام 
کرده ایــم که این بســته 3بخــش دارد؛ بخش اول، 
مطالعات امکان ســنجی اقتصادی اولیه پروژه است 
که نشان می دهد این پروژه سودآور است، بخش دوم 
بسته تامین زمین  و آب، برق، گاز و امکانات زیرساختی 
است که برای هر پروژه معلوم شده و سرمایه گذار نیازی 

نیست نگران این باشد که در کدام زمین و با کدام آب 
و برق پروژه را اجرا کند و بخش ســوم پروژه نیز مجوز 
بی نام آن پروژه است که صادر شده است؛ به این معنا 
که ســرمایه گذار نگران دوندگی  برای دریافت مجوز 
هم نیست؛ چون قبل تر فرایند اداری این پروژه را طی 
کرده ایم و مجوز برای یک سرمایه گذار فرضی که بی نام 

است، صادر شده است.

پس با این شرایط، سرمایه گذار باید فقط 
پول و اهلیت داشته باشد؟

دقیقا، سرمایه گذار باید فقط پول داشته باشد؛ درواقع 
ما از سرمایه گذار فقط سرمایه  می خواهیم. کسی که 
سرمایه داشته باشــد، هر پروژه ای را که انتخاب کند 
مجوز بی نام به  نام او می شــود و زمین تحویل او داده 

می شود.

فرایند این کار چقدر طول می کشــد؟ 
کاغذبازی و بوروکراسی ندارد؟

خیلی طولانی نیست و کاغذبازی و بوروکراسی در این 
دوره خیلی کم شده است. ما ۲نوع پروژه داریم؛ یک نوع 
همین بسته ها هستند که عمدتا فرایند اداری آنها طی 
شده و نوع دیگر پروژه هایی است که خود سرمایه گذار 
پیشــنهاد می دهد. به این معنا که اگر سرمایه گذاری 
گفت پروژه های شما را نمی خواهم و خودم پروژه دارم، 
ما استقبال می کنیم، اما اینجا یک سری مراحل اداری 
باید طی شود. البته ما در این موارد نیز روند کار را خیلی 
کوتاه کرده ایم، البته یک روزه کار انجام نمی شود، اما 

مسیر خیلی کوتاه شده است.
از بین بسته های ارائه شده تاکنون چند 

پروژه متقاضی داشته است؟
بیش از 3۰۰بســته از مجموع 85۰بســته  ارائه شده 

تاکنون متقاضی داشته است.

سرمایه گذار برای اینکه کار را بگیرد به 

دبیرخانه مراجعه می کند یا خود مناطق آزاد؟
به  خود مناطق مراجعه می کند.

جایی ندارید که ایــن پروژه ها در آنجا 
به صورت تجمیع شده در دسترس سرمایه گذاران 

باشد؟
ما یک ســامانه ســرمایه گذاری داریم. بســته های 
سرمایه گذاری روی  ســایت دبیرخانه مناطق آزاد به 
نشــانی freezones.ir بارگذاری شده و امکان درج 
طرح ســرمایه گذاری برای تک تک مناطق هم آنجا 
موجود است؛ یعنی سامانه ســرمایه گذاری ما به طور 
آنلاین برقرار است و افراد، منطقه مورد نظر را انتخاب 
و فیلدهای مربوط بــه طرح سرمایه گذاری شــان را 

پرمی کنند تا کار جلوتر برود.

آیا ارزش کلی این پروژه ها تخمین زده 
شده است؟

ارزش این 85۰پروژه 65۰هزار میلیارد تومان اســت. 
به عبارتی به نرخ مصوب بانک مرکزی حدود 15میلیارد 
یورو می شــود. ما به زودی در همین چنــد روز آینده 
15۰پروژه را به ایــن 85۰پروژه اضافــه می کنیم و 
به زودی رونمایی از هزارمین پروژه را خواهیم داشت 

که باز اطلاعات این پروژه ها نیز روی وب سایت هست.

این طرح ها عموما در چه  حوزه ای است؟ 
این طرح ها در تمام حوزه ها وجود دارد؛ چراکه مناطق 
آزاد و ویژه  اقتصادی ما در کل کشــور پخش هستند. 
چون ایران کشــور بزرگ و متنوعی است برای صنایع 
و فعالیت های متنوع و مختلفی مزیت دارد؛ لذا ما در 
حوزه بهداشتی و پزشــکی، در حوزه گردشگری، در 
حوزه تجارت و صنایع مختلف طرح های متنوعی داریم؛ 
از صنعت خودرو و قطعات آن گرفته تا صنایع شیمیایی 
و پتروشیمی، حوزه نفت و گاز، صنایع غذایی و حتی 

بخش کشاورزی.

از لحاظ ابعاد کار، شما بیشتر به سمت 
کســب وکارهای کوچک متمایل هستید یا برای 

کسب وکارهای بزرگ  پروژه تعریف شده است؟
در تقســیم کار ملی مناطق آزاد برای کسب وکارهای 
متوسط و بزرگ دیده شده اند و کســب وکارهایی که 
سرمایه بر هستند، یعنی به نسبت سرمایه اشتغال کمتری 
ایجاد می کنند. این تعریف نه فقط در ایران، بلکه در همه 
جای دنیا برای مناطق آزاد به همین شکل است و شما 
خیلی کسب وکار کوچک در مناطق آزاد پیدا نمی کنید؛ 
مگر جاهایی که خرده فروشــی اتفــاق می افتد که در 
7-6منطقه آزاد ما واحدهای خرده فروشی  هست وگرنه 
عمدتا صنایع فعال در مناطق آزاد صادرات محور هستند.

راهبرد دولت، توســعه تجــارت با 
همسایگان بوده. نقش مناطق آزاد را در کمک به 

توسعه تجارت با همسایگان چگونه می بینید؟
در حوزه توســعه تجارت با کشــورهای همســایه، 
ما شــعاری داریم که می گوییم مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی ایران تیم ملــی اقتصاد بین الملل جمهوری 
اسلامی و سرپنجه های اصلی ما برای ارتباط با اقتصاد 
جهانی هستند. چند برنامه مهم را در این زمینه جلو 
می بریم؛ یکی از این برنامه ها این است که ۲1کشور را 
هدف گذاری کردیم و در حال مذاکره برای ایجاد مناطق 
آزاد مشترک با آنها هستیم. این مناطق آزاد مشترک 
بستر، پلتفرم و سکویی برای توسعه تجارت بین ایران و 

این کشورها خواهد بود.

آیا این مناطق تجــاری خواهند بود یا 
صنعتی؟

تجاری و صنعتی هســتند. در ایــن منطقه های 
مشــترک هم کار تولیدی اتفاق می افتد و هم کار 
تجاری. این یکــی از الگوهای نوین برای توســعه 
تجارت کشورها محسوب می شود؛ چنان که چین 
ازجمله کشورهایی اســت که به این سمت آمده و 

به دنبال مناطق آزاد مشترک رفته است.

نمونه  این مناطق را در مناطق آزاد فعلی 
نداریم؟

خیر، ما در ایران هنوز منطقه آزاد مشترک نداریم؛ البته 
با 5کشــور توافقنامه امضا کرده ایم و به مرور به دنبال 
راه اندازی مناطق مشترک هستیم، ولی این یک برنامه  

بلندمدت است.

آیا این کشورها از کشورهای همسایه 
هستند؟ 

بله، اغلب کشــورهای همســایه و بعضا کشورهای 
دورتر مثل چین هســتند. یکی از دورترین کشورها 
که البته خیلی  هم دور نیست، سوریه است که همسایه 
ما محسوب نمی شــود، ولی بقیه، کشــورهایی مثل 
پاکستان، افغانستان، عمان، قطر، عراق، روسیه، ترکیه و 
ترکمنستان هستند که داریم کار را با آنها جلو می بریم؛ 
یعنی داریم سکویی ایجاد می کنیم برای اینکه صنعتگر 
ایرانی بتواند حلقه آخر زنجیره ارزش صنعت خود را در 
آنجا ایجاد کند و با استفاده از ظرفیت های آن منطقه 

صادرات انجام دهد.

در انتقال تکنولوژی چه برنامه ای دارید؟ 
ما در هرکدام از این کشــورها تجار و فعالان اقتصادی 
داریم که یک پا در کشــورهای شرقی و غربی صاحب 
تکنولوژی دارند. یکی از برنامه هایی که ما داریم دنبال 
می کنیم حول موضوع سرمایه گذاری خارجی به معنای 
واقعی کلمه است که هم برای ما ارزآوری داشته باشد و 
هم انتقال فناوری انجام شود. این برنامه را هم در مناطق 
فعلی و هم مناطق مشترک دنبال می کنیم؛ به عنوان 
مثال شاید عجیب باشد، ولی افغانستان سرمایه گذاران 
بســیار بزرگی دارد. خیلــی از این ســرمایه گذاران 
افغانستانی یک پا در کشورهای اروپایی دارند و تمایل 
زیادی برای سرمایه گذاری در مناطق آزاد و ویژه تجاری 
ایران ندارند. اینها یا ایرانیان خارج از کشور از گروه های 

هدف بسیار مهم ما هستند.

برای جذب صنایــع دانش بنیان هم 
برنامه ای دارید؟

بله در حال تقویت بخش اقتصاد دانش بنیان در مناطق 
آزاد هستیم. پارک های علم و فناوری و مجموعه های 
نوآور و دانش بنیانی ایجاد خواهند شــد که می توانند 
فرودگاه خوبی برای انتقال فناوری از کشورهای دیگر 
باشند. این مناطق خودشان رصد و بعضا خودشان برای 

انتقال فناوری اقدام می کنند و مشاوره می دهند.

این دانش بنیان ها در مناطق آزاد مرزی 
مستقر می شوند؟

اینها طبیعتا در مناطق آبادتر مستقر می شوند؛ مناطقی 
مثل کیش یا ارس و مناطقی که به لحاظ ســکونت و 

زندگی هم مناطق مطلوب تری هستند.

یعنی شبیه فضاهای استارت آپی  مستقر 
در تهران فعالیت خواهند کرد؟

بله. خوشــبختانه این فضاها به خوبی در حال توسعه 
هســتند. ما کارگروهی تخصصی داریم که صرفا در 
زمینه توسعه بخش دانش بنیان مناطق فعالیت می کند.

آیا کشــورها یا شــرکت های خاصی 
از خارج قرار اســت در این حوزه وارد شــوند و 

سرمایه گذاری کنند؟
تا این مرحله، این مجموعه های دانش بنیان، میزبان 
شــرکت های فناور و گروه هــای دانش بنیان داخلی 
بوده انــد، ولی خود اینهــا دارند ارتباطاتــی را برقرار 
می کنند. مناطق آزادی که ما در حال برقراری تعامل 
با آنها هستیم خودشــان مجموعه های دانش بنیان و 
فناورانه قوی در دل خود دارند که تلاش می کنیم با آنها 
ارتباط برقرار کنیم. اینها وقتی با هم مرتبط می شوند، 
هم می توانند سرمایه گذاری مشــترک انجام دهند و 
هم می توانند قراردادهای خرید و فروش خدمات و... 

امضا  کنند.

شما قبل از اینکه در دبیرخانه مناطق 
آزاد مســئولیت بگیرید، منتقد این نوع مناطق 
بودید. الان تعداد زیادی مناطق آزاد و ویژه با نیت ها 
و دلایل مختلف و بعضا بــا لابی های منطقه ای در 
مناطق مختلف ایجاد شده اند؛ بدون اینکه هدفمند 
باشند. برای اینکه فعالیت ها در مناطق آزاد و ویژه 
هدفمند باشند و از گسترش بی رویه این مناطق 

جلوگیری شود، نگاه و برنامه شما چیست؟
من در ابتدا آمــاری در این زمینه ارائــه می کنم؛ ما 
مجموعا 94منطقه آزاد و ویژه مصوب داریم. در قوانین 
جمهوری اســلامی ایران هر منطقه آزاد و ویژه ای که 
بخواهد ایجاد شود، حتما به مصوبه مجلس نیاز دارد. 
البته در بیشتر کشورهای دنیا اینگونه نیست و ایجاد 
مناطق آزاد و ویژه در اختیار دولت است، ولی در ایران 
به این ترتیب است. از مجموع 94منطقه، 18منطقه، 
آزاد و بقیه مناطق ویژه هستند. از مجموع این تعداد 
48منطقه تاسیس شده و به  نوعی مشغول کار هستند. 
اما در پاسخ به سؤال شــما باید بگویم قطعا براساس 
نظریه مناطق آزاد، تعداد مناطق آزاد و ویژه باید محدود 
و معدود و نباید بی نهایت زیاد باشند. باید ویژه باشند 
تا بتوانند کار ویژه اصلی خود را انجام دهند و به مراکز 

پرقدرتی برای جذب سرمایه و تولید و جهش صادرات 
تبدیل شوند. البته این تعداد بهینه باید مشخص باشد.

آیا مطالعه ای انجام شده است؟
چنین مطالعه ای در کشور تا الان نداشته ایم، اما بر این 
نکته تأکید داریم که در هر منطقه ای که منطقه آزاد 
می خواهد ایجاد شــود باید طرح توجیهی قوی  برای 

آن وجود داشته باشد. همین الان در برخی استان ها 
استانداران محترم به نمایندگان اعلام می کنند که باید 
در منطقه ما منطقه آزاد یا ویژه ایجاد شود. ما می گوییم 
شما که متقاضی منطقه آزاد هستید، اول باید یک طرح 
توجیهی آماده کنید و برای ما بفرستید تا ما در کارگروه 
تخصصی، مطالعات شما را بررسی  کنیم و ببینیم آیا 
واقعا ضرورت دارد یا ندارد. جالب است بدانید اغلب این 

طرح های توجیهی ارسالی رد می شوند.

یعنی در برابر تاسیس بی دلیل منطقه 
آزاد و ویژه، مقاومت دارید؟

بله، هم دولت، هم خود مجلس و هم هیأت عالی نظارت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و هم شورای نگهبان 
فیلترهایی هســتند که در مســیر ایجاد مناطق آزاد 
قرار دارند؛ لذا مناطق آزاد و ویژه ای که الان تشــکیل 
می شــوند باید خیلی توجیه بالایی داشته باشند که 
بتوانند از همه این فیلترها عبــور کنند؛ لذا این نکته، 
نکته ای اساسی است که تعداد این مناطق باید معدود و 
محدود باشد. بعضی ها به کنایه می گویند با همین روند 
در آینده کل کشور مناطق آزاد می شود. نباید اینطور 
باشد، هم از نظر بنده به عنوان یک کارشناس کوچک 
و هم از نگاه دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد به عنوان 
نهاد حکمرانی مناطق آزاد، اصلا مطلوب نیست که تمام 
یا بخش بزرگی از کشور، جزو منطقه های ویژه یا آزاد 
باشند، بلکه معتقدم مناطق آزاد و ویژه باید متناسب با 

توجیه پذیری آنها و در تعداد محدود ایجاد شوند.

آیا احتمال و امکان جمع کردن یا ادغام 
مناطق آزادی که نتوانسته اند به اهدافشان برسند 

و موفق نبوده اند، وجود دارد؟
جمع کردن منطقه آزاد معنا ندارد؛ یعنی اینکه بتوانیم 
برای جایی که پیش از این، منطقه آزاد شده مصوبه ای 
بگیریم که دیگر منطقه آزاد نباشد، اصلا مقدور نیست؛ 

به خاطر اینکه ایجاد منطقه آزاد یک حق مکتسبه ای 
برای تمام کســانی که آنجا ذی نفع هســتند، ایجاد 
می کند. از بین بردن منطقه آزاد به معنای از بین بردن 
این حقوق مکتسبه است و شــما باید رضایت همه را 
جلب کنید که شدنی نیســت؛ لذا اصولا جمع کردن 

منطقه آزاد معنا ندارد.

ولی آیا اصلاح ساختار امکان پذیر است؟
بله اصلاح حتما ممکن است و اتفاقا ما در مناطقی که 
محدودتر بوده اند و پر شده اند به دنبال توسعه مساحت 
هســتیم؛ مثلا منطقه آزاد انزلی تقریبا پر شده است. 
واحدهای اقتصادی بسیار قوی در این منطقه داریم؛ 
چه انبارها و چه واحدهای تولیدی. واحدهای صادراتی 
بســیار قوی در این منطقه داریم و ســرمایه گذاران 
خارجی خوبی هم آمده اند و به همین دلیل زمین های 
این منطقه تقریبا تمام شده است. ما الان داریم دنبال 
می کنیم که وسعت منطقه آزاد انزلی را بیشتر کنیم که 
اگر این اتفاق بیفتد، ده ها سرمایه گذار جدید بلافاصله 

کارشان را شروع می کنند.

تا پیش از این، بعضــی از مناطق آزاد 
مثل کیش، قشــم و تا حدودی چابهار به مقاصد 
گردشگری مردم، به ویژه طبقه متوسط و ضعیف 
که دستشان به ســفر خارجی نمی رسید، تبدیل 
شده بودند، ولی در چند سال اخیر به دلیل تورمی 
که اتفاق افتاد و گرانی هزینه سفر، بلیت هواپیما، 
هزینه اقامت و... تا حدودی این مناطق سیاحتی 
از دسترس مردم خارج شــده اند. آیا برای آنکه 
این مناطق آزاد دوباره به  مقاصد گردشگری مردم 

تبدیل شوند، برنامه و فکری دارید؟
به رغم همه این گرانی ها که بســیار ناراحت کننده و 
غم انگیز اســت، همچنان مناطــق آزاد از جاذبه های 
اصلی گردشــگری و جزو مقاصد اصلی گردشــگری 

کشور هستند. صرف نظر از کسانی که به مناطق آزاد 
تردد دارند، اما اقامت نمی کنند، ما سالانه 1۰میلیون 
گردشگر داریم که شب در مناطق آزاد اقامت می کنند؛ 
این رقم بسیار خوبی  است. همین کیش و قشم صدها 

هزار نفر در سال گردشگر دارند.

آیا برنامــه ای برای ارزان تر شــدن و 
تسهیل سفر به این نوع مناطق آزاد دارید؟

بله. داریم برنامه هایی را برای ارزان تر کردن سفر دنبال 
می کنیم. به طور مثال برنامه  ای داریم به نام »ماه عسل« 
که شامل تخفیف ســفر و اقامت در مناطق آزاد برای 
زوج هایی است که به تازگی ازدواج کرده اند. این برنامه 
کم وبیش در حال اجراست، ولی پیگیر این هستیم که 
آن را توســعه بدهیم. یک برنامه هم داریم برای ارائه 
اعتبار به صورت کارت های اعتباری شبیه تسهیلات 
ارزان قیمت، تا خانواده هایی که علاقه مند هستند به 
این مناطق سفر کنند، بتوانند از این تسهیلات بهره مند 
شوند. درحال مذاکره با چند بانک هستیم که بتوانیم 

تامین مالی این برنامه را از این طریق داشته باشیم.

آیــا در حــوزه تامیــن ایرلاین های 
ارزان قیمت تر برای مســافران بــه این مناطق، 

برنامه ای ندارید؟
به هرحال کسانی که تور خریداری می کنند چون یک 
بسته را می خرند، پرواز برای  آنها ارزان تر درمی آید، 
ولی برای کسانی که جداگانه می روند خب، طبیعتا 
قیمت پرواز تابع قیمت گذاری عمومی کشور است. 
می دانم قیمت همــه پروازها گران شــده، ما از این 
موضوع راضی نیســتیم؛ برای همیــن برنامه هایی 
داریم که بتوانیم در ســال های آینده با اســتفاده از 
خطوط هوایی خارجی، تعداد پروازها به مناطق آزاد 
را افزایش دهیم و حدس می زنیم که این اقدام روی 

قیمت پروازها مؤثر باشد.

10بازار بزرگ کالاهای صادراتی ایران شرط پایداری آب پایتخت با مدیریت مصرف
میزان پرشدگی سدهای استان تهران به 17درصد رسید

دور تازه عرضه خودروهای خارجی در قبضه محصولات هیوندای واردات قهوه 4برابر شد
88درصد از کل کالاهای صادراتی ایران به 1۰کشــور صادر 
می شود درحالی که سیاســت تجاری کشور بر متنوع سازی 
مقاصد و بازارهای صادراتی بنا نهاده شده است. سازمان توسعه 
تجارت ایران می گوید: 88درصد کل صادرات غیرنفتی کشور، 
به 1۰کشور انجام شده که 3کشور چین، عراق و امارات متحده 

عربی در صدر این جدول قرار دارند.
سازمان توسعه تجارت ایران می گوید: در این مدت بیشترین 
کالای صادراتی به چیــن گاز LPG، به عراق گاز طبیعی، به 
امارات روغن های نفتی، به ترکیــه گاز طبیعی، به هند قیر، 
به پاکستان و افغانستان سایر کالاها، به عمان شمش فولاد، 

به روسیه میوه و تره بار و به اندونزی شمش فولاد بوده است.
پیش از این رئیس کل گمرک ایران بــا اعلام اینکه تجارت 
خارجی کشور در نیمه نخست سال جاری با 4.84درصد رشد 
به حدود 54.6میلیارد دلار رســید، گفت: در مدت یادشده 

بیش از 67میلیون و7۰۰هزار تن انواع کالاهای غیرنفتی به 
ارزش ۲4میلیاردو144میلیون دلار صادر شده است.

محمد رضوانی فر با اعلام اینکه تجارت خارجی کشور در نیمه 
نخست سال جاری با 4.84درصد رشد به حدود 54.6میلیارد 
دلار رسید، اعلام کرد: میزان وزنی تجارت خارجی کشور در 
این مدت 85میلیون و3۰۰هزار تن بوده که نســبت به مدت 

مشابه سال قبل ۲3.78درصد افزایش نشان می دهد.
او بــا اشــاره بــه اینکــه در 6 ماه نخســت ســال جاری 
3قلم عمــده کالاهــای صادراتی شــامل گاز طبیعی مایع 
شــده با ۲میلیاردو۲۰۰میلیون دلار، پروپان مایع شــده با 
یک میلیاردو6۰۰میلیــون دلار و بوتــان مایــع شــده با 
یک میلیاردو۲۰۰میلیون دلار بوده است، افزود: متوسط ارزش 
هر تن کالای صادراتی در این مدت از 473دلار به 356دلار 

رسیده است که نشانگر کاهش ۲4.56درصدی است.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب اســتان تهران می گوید: 
برای تامین و توزیع آب در استان تهران هر اقدامی که ممکن 
بود انجام دادیم و اولویت امسال ما برای پایداری آب استان 
تهران، مدیریت مصرف است. محسن اردکانی تأکید کرد: 
مطابق داده های ثبت شــده و تجربیات پیشین، دوره های 
خشکسالی در استان تهران ۲ساله بوده و سپس چند سال 
ترسالی در این استان ثبت شــده اما امسال شاهد سومین  
خشکسالی پیاپی در استان تهران هستیم و رژیم خشکسالی 

این استان تغییر یافته است. داستان چیست؟
به گزارش همشــهری، این گفته مدیرعامل شرکت آبفای 
استان تهران نشان می دهد که منابع آبی برای تامین آب قابل 
افزایش نیست و هرگونه بارگذاری اضافه دردسرساز خواهد 
بود و راهکار این است که ساکنان استان تهران در صرفه جویی 
آب نهایت تلاش خود را به کار ببندند، چرا که اردکانی با اشاره 
به اینکه 75درصد آب شرب استان تهران از منابع پشت سد 
تامین می شود، افزود: اســتان هایی مانند تهران که بخش 
عمده ای از تامین آب شرب شان وابسته به آب سطحی است، 

در خشکسالی ها آسیب پذیری بیشتر دارند.
با این شرایط روشن است که کاهش بارش ها، میزان پایداری 
آبی تهران را با چالش مواجه می سازد؛ افزون بر اینکه استان 
تهران از حیث ذخایر آب های زیرزمینی در تنگنا قرار دارد 

و هرگونه سیاستی برای برداشت بیشتر آب به خالی شدن 
زیر پای تهرانی ها و تشدید خطر فرونشست در دشت های 
استان منجر خواهد شــد. مدیرعامل آبفای استان تهران 
می گوید با شروع ســالی آبی 14۰3-14۰۲ حجم ذخایر 
سدهای پنجگانه استان تهران 57میلیون مترمکعب نسبت 
به سال گذشته کسری داشته و این در حالی است که اکنون 

با گذشت ۲ماه از پاییز، بارش ها شروع نشده است.
اردکانی تأکید می کنــد: مدیریت مصــرف دارای 3رکن 
قانونی، ابزاری و فرهنگی است که فعالیت در حوزه فرهنگی 
ظرفیت های بالایی دارد و این وظیفه روابط عمومی هاست که 

ظرفیت های جدید را شناسایی کنند.
او گزارش می دهد: با وجود اینکه امســال شــاهد افزایش 
۲.5درصدی مشترکان آب در استان تهران بودیم اما مردم 
تهران 6۲میلیون مترمکعب نســبت به سال گذشته کمتر 
مصرف کردند که از این میــزان، ۲۰میلیون مترمکعب آن 
مربوبط به مشــارکت های مردمی و مدیریت مصرف آنان 
بوده است. وی تأکید کرد: اینکه با مدیریت فشار و مدیریت 
توزیع، تلاش کنیم که مردم آب کمتری مصرف کنند نیاز 
سرکوب شده در جامعه ایجاد خواهد کرد، باید تلاش کنیم 
تا با آموزش مردم و تغییر فرهنگ در جامعه، شاهد مشارکت 

خودجوش و مداوم مردم در مدیریت مصرف آب باشیم.

چهارمین دور عرضه خودروهای خارجی صبح امروز با عرضه 
8خودروی وارداتی در سامانه یکپارچه آغاز شد تا متقاضیان 
دور اول طرح فروش خودروهای خارجی اولویت های اول تا 

سوم خود را از میان محصولات عرضه شده انتخاب کنند.
به گزارش همشهری و براساس اعلام رئیس سازمان توسعه 
تجارت، دور جدید عرضه خودروهای وارداتی با بارگذاری 
8خودروی خارجی در سامانه یکپارچه از صبح امروز -شنبه 
۲7آبان- آغاز شد و متقاضیانی که اسفند سال گذشته در 
دور اول طرح فروش یکپارچه خودروهای وارداتی، ثبت نام و 
اولویت بندی شده اند می توانند از امروز تا پایان وقت دوشنبه 
۲9 آبان با مراجعه به ســامانه فــروش یکپارچه به آدرس 
saleauto.ir برای انتخاب خودروی موردنظرشان اقدام 
کنند. به گفته مهدی ضیغمی، متقاضیــان در این مرحله 
می توانند 3 اولویت از ســبد محصولات اعلامی را انتخاب 
کنند. ســامانه یکپارچه پیش از این 3 بار دیگر برای عرضه 
خودروهای وارداتی بازگشایی شده که نخستین نوبت آن 
اواخر مهرماه بود. طی 3 نوبت گذشته تعدادی از متقاضیان، 
خودروی مورد نظر خود را طبق اولویت های انتخابی انتخاب 
کردند که تخصیص متناســب با ظرفیت موجود خودروها 
صورت گرفته و نتایج آن مشخص شده است. به گفته رئیس 

سازمان توسعه تجارت و مدیر طرح واردات خودروی وزارت 
صمت، متقاضیان باید در انتخــاب اولویت های خود دقت 
کنند چون خودروها براساس ظرفیت موجود به اولویت اول 
افراد اختصاص پیدا می کند. در دور جدید عرضه 4محصول 
برند هیونــدای، ۲محصول از برند تویوتــا، یک مدل کیا و 
یک مدل خــودرو از برند چینی دانگ فنــگ برای انتخاب 
متقاضیان عرضه شده است. از میان 8محصول عرضه شده 
در دور چهارم، برای 5محصول قیمت پایه قطعی )در مبادی 
ورودی( اعلام شــده که هزینه ها و عــوارض قانونی پس از 
ترخیص همچون بیمه شخص ثالث، مالیات بر ارزش افزوده، 
هزینه های شماره گذاری، اسقاط خودروی فرسوده، کرایه 
حمل و ... به آن اضافه خواهد شــد. 3محصول نیز با قیمت 
علی الحساب عرضه شده اند که قیمت پایه قطعی آنها پس از 
بررسی های لازم، از سوی سازمان حمایت اعلام خواهد شد.

در نخســتین مرحله از طرح فروش یکپارچه خودروهای 
خارجی که اسفند پارسال اجرا شد، حدود 31هزار متقاضی 
برای دریافت خودرو، واجد شرایط شناخته شدند که براساس 
اعلام وزیر صمت و رئیس سازمان توسعه تجارت، تمامی این 
متقاضیان تا پایان آذرماه تعییــن تکلیف و تعهدات وزارت 

صمت در قبال عرضه خودرو به این افراد ایفا خواهد شد.

مصرف قهــوه در ایــران در ســال های اخیر 
رشــد قابل توجهی داشــته اســت. افزایش 
تعداد کافی شــاپ ها و همچنین مغازه هایی 
که انواع شــکل های قهوه و وسایل مربوط به 
تهیه آن را عرضه می کنند نشان می دهد این 
نوشــیدنی محبوب جهانی جای خــود را در 
میان خانواده های ایرانی هم به خوبی باز کرده 
و گرچه هنوز چای فراگیرترین و محبوب ترین 
نوشیدنی  خانوادگی در کشور محسوب می شود 
اما استقبال بسیار بالای جوان تر ها و نسل جدید 
از کافه نشینی و نوشیدنی های متنوعی که بر 
پایه قهوه تهیه می شود، آمارها و ارقام مربوط 
به قهوه را در کشور به طرز عجیبی در سال های 
اخیر تغییر داده اســت. رئیــس انجمن قهوه 
ایران به تازگی از افزایش بیش از 4برابری رقم 
واردات قهوه به کشور تنها در عرض 3 سال خبر 
داده است. به گفته حسام ربیعی، میزان واردات 
دانه قهوه سبز در سال1398 تاکنون از 8هزار 
تن به 33هزار تن در سال14۰1 رسیده است. 
آمارهای رسمی واردات و صادرات کشور حاکی 

از این است که در سال های اخیر قهوه نه فقط 
در میان محصولات وارداتی بلکه در میان اقلام 
صادراتی ایران نیز جایــگاه قابل توجهی دارد 
و کشور به یکی از تولیدکنندگان محصولات 
قهوه تبدیل شــده است. براســاس آمارهای 
موجود در دسترس ترین بازارها برای واردات 
قهوه به ایران امارات متحده عربی، اوگاندا و هند 
بوده اند و بخشی از این محصول بعد از فرآوری و 
رُست کردن به مقصد کشورهای دیگر ازجمله 

هند و ترکیه صادر می شود.
به گفته رئیس انجمن قهوه ایران، آمار افزایشی 
واردات قهوه نشــان از رشــد مصرف داخلی و 
بالا رفتن تعداد شرکت های فعال در صنعت قهوه 
دارد که صادرات محصولات این شرکت ها بخش 
مهمی از ارز خارج شده برای واردات را پوشش 
می دهد. بررسی های انجام شــده حاکی از آن 
است که سرانه مصرف قهوه در ایران در سال85 
کمتر از 1۰۰گرم در سال بود که این میزان در 
سال های اخیر رشد قابل ملاحظه ای داشته و به 

حدود 4۲۰گرم در سال رسیده است. 

گزارش

سهمیهمسکنهراستاندرطرحکلیدبهکلیدمشخصشد
محمد آیینی ، مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری ایران با بیان اینکه سهمیه مسکن هر استان در طرح کلید 
به کلید مشخص شده است، گفت: در قالب این طرح، امسال نوسازی ۱۰هزار واحد مسکونی بافت فرسوده 

در دستور کار قرار دارد.

صدورخدماتفنیمهندسیساختراهبهترکمنستان
وزیر راه  و شهرسازی از صدور خدمات فنی مهندسی ساخت راه  به ترکمنستان با قرارداد ۴۰۰میلیون دلاری خبر 
داد. مهرداد بذرپاش گفت : در این دوره از کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی، قرارداد احداث جاده 

از مرز ایران در مسیر بندر ترکمن باشن با یکی از شرکت های ایرانی امضا خواهد شد.

»بنزینبرایهمه«درستادهماهنگیاقتصادیمتوقفشد
وزیر اقتصاد با اعلام اینکه پیشنهاد »بنزین برای همه« در ستاد هماهنگی اقتصادی متوقف شد، گفت: ما در زمینه 
سیاست گذاری اصلاح نرخ حامل های انرژی، هزینه زیاد داده ایم اما درس کمتر گرفته ایم. سیداحسان خاندوزی 
افزود: اگر سیاست گذار با ابتکار عمل، به استقبال مسئله نرود، ناچار از پرداخت هزینه های خیلی بالاتری می شود.

تأمین93درصدسوختموردنیازنیروگاههاباگازطبیعی
معاون راهبردی تولید شرکت برق حرارتی: از ابتدای امسال ۹۳درصد سوخت مورد نیاز نیروگاه های حرارتی 
برای تولید برق از طریق گاز طبیعی، ۴درصد با گازوئیل و ۳درصد از محل مازوت تأمین شــده است. به گفته 

ناصر اسکندری، میانگین بازده نیروگاه های حرارتی کشور اکنون به ۳۹.۲۶درصد رسیده است.

اعطــایتخفیفهــایجــذاببــهزوجهــای
جــوان،رایزنــیبــابانکهــابــرایاعطــای
کارتهایاعتباریارزانقیمتبهخانوارها
وهمچنیــنرایزنیبــاایرلاینهــایخارجی
برایافزایــشپروازهــابهکیشوقشــمدر
دســتورکارشــورایعالیمناطــقآزادقــرار

گرفتهاست

مدیریت مناطق آزاد به دنبال ارزان ســازی سفر گردشگری 
به این مناطق است و محورهایی را نیز برای تحقق این رویای 
دیرینه در دســتور کار قرار داده اســت تا خانوارها بتوانند با 
اســتفاده از ابزارهایی که بانک ها در اختیار آنها قرار می دهند، 
سفر گردشگری به این مناطق را در ســبد هزینه ای خود جای 

دهند.
به گزارش همشهری، زمانی سفر به مناطق آزاد ازجمله کیش و قشم، 

برای طبقه متوسط ایرانی جایگزین ســفرهای تفریحی خارجی بود، اما در 
ســال های اخیر با جهش هزینه ها، بخش کمتری از خانوارها امکان سفر به 
این مناطق جذاب کشــور را دارند. آنگونه که حجت الله عبدالملکی، مشاور 
رئیس جمهور و دبیر شــورای عالی مناطق آزاد در گفت وگو با همشــهری 
اشاره می کند، شورای عالی مناطق آزاد کشــور در کنار تلاش برای جذب 
سرمایه گذاری و تسریع توسعه، تلاش می کند بهره مندی خانوارهای کشور از 
جاذبه های این مناطق را نیز به شیوه هایی افزایش دهد. اعطای تخفیف های 
جذاب به زوج های جوان، رایزنی بــا بانک ها برای اعطای کارت های اعتباری 
ارزان قیمت به خانوارها و همچنین رایزنی با ایرلاین های خارجی برای افزایش 
پروازهای این مناطق ازجمله راهکارهایی است که در دوره جدید در دستور 

کار شورای عالی مناطق آزاد کشور قرار گرفته است.

سروش خسرویگفت وگو
روزنامه نگار

خودروهای عرضه شده در دور چهارم

وضعیت پرشدگی سدهای تهران از ابتدای سال آبی

کالاهای ایرانی در 6ماهه اول امسال به کدام کشورها صادر شد؟

قیمت به تومانآخرین قیمت برخی از محصولات قهوه در بازار کشور

1.968.612.000

هیوندای توسان
کره جنوبی

قیمت پایه: 

1.732.800.000

تویوتا کرولا )۱۲۰۰سی سی(
ژاپن

قیمت پایه: 
1.550.000.000

تویوتا کرولا )۱5۰۰سی سی(
ژاپن

قیمت پایه: 

1.757.532.000

هیوندای النترا
کره جنوبی

قیمت پایه: 
1.492.581.000

هیوندای اکسنت
کره جنوبی

قیمت پایه: 

1.747.300.000

کیا سونت 
کره جنوبی

قیمت پایه: 
1.000.000.000

دانگ فنگ شاین مکس
چین

قیمت علی الحساب: 

1.300.000.000

هیوندای کرتا
کره جنوبی

قیمت پایه: 

ابهام در زمان آزاد سازی  سهام عدالت
اختلاف نظر بر سر نحوه برگزاری مجامع 

سرمایه گذاری های استانی، به مانعی برای آزاد سازی  
سهام عدالت تبدیل شده است

اختلاف نظر برسر نحوه برگزاری مجامع عمومی شرکت های 
سرمایه گذاری استانی، آزاد سازی  سهام عدالت را با چالش 
مواجه کرده است با این حال آنطور که مشاور رئیس سازمان 
بورس در امور سهام عدالت گفت: شــورای بورس درحال 

بررسی موضوع است.
به گزارش همشــهری، آزاد ســازی  ســهام عدالت به یک 
موضوع چالش برانگیز تبدیل شده است. سهام عدالت برای 
نخستین بار در اواســط دهه8۰ به مشمولان واگذار شد اما 
ازآن زمان تاکنون به جز در یک مقطع کوتاه در سال1399 
و آن هم به صورت محدود امکان معاملات آن فراهم نشد. در 
این دوره نیز طبق تعیین ســازو کار اجرایی که برای سهام 
عدالت درنظر گرفته شد، مشــمولان به ۲دسته مستقیم و 
غیرمستقیم تقسیم بندی شــدند. در روش مستقیم، افراد 
می توانند بدون واسطه برای معامله یا نگهداری سهام عدالت 
خود تصمیم بگیرند. اما در روش غیرمســتقیم، ســهامی 
که به مشــمولان واگذار شــده در واقع در اختیار شرکت 
سرمایه گذاری استانی است و به بیان دیگر و هرفرد به اندازه 
دارایی خود در سهام عدالت، مالک بخشی از سهام شرکت 

سرمایه گذاری استانی است.
براساس آمارهای سازمان خصوصی ســازی  مالکان سهام 
عدالت در حدود 49میلیون نفر هســتند کــه از این تعداد 
حدود ۲9میلیون نفر روش غیرمســتقیم و ۲۰میلیون نفر 
روش مســتقیم را برای مدیریت سهام عدالت خود انتخاب 

کرده اند.
برای اینکه مشمولان سهام عدالت که روش غیرمستقیم را 
انتخاب کرده اند، بتوانند ســهام خود را در بورس بفروشند 
باید نماد شرکت های ســرمایه گذاری استانی در بورس باز 
شــود. با این حال ابتدا باید مجامع عمومی این شرکت ها 
برگــزار شــود؛ موضوعی که به نظــر می رســد درباره آن 

اختلاف نظر وجود دارد.

نحوه برگزاری مجامع
شورای بورس در یک سال و نیم گذشته مصوبات مختلفی 
در مورد ســهام عدالت داشــته و هم اکنون نیز در حال 
تدوین دستورالعمل اجرایی برگزاری مجامع شرکت های 
سرمایه گذاری اســتانی اســت تا امکان بازگشایی نماد 
معاملاتــی این شــرکت ها در بورس فراهم شــود. این 
موضوع مقدمات اولیه آزاد ســازی  ســهام عدالت است. 
اما تازه ترین اطلاعات نشــان می دهد در آخرین نشست 
شورای بورس که مردادماه امسال برگزار شد اتاق تعاون 
ایران به مصوبات شــورای بورس اعتراض کرده اســت. 
استدلال اتاق تعاون این اســت که مجامع شرکت های 
سرمایه گذاری اســتانی باید با حضور تعاونی های سهام 

عدالت برگزار شود.
به زعم اتاق تعاون سهامداران عدالت چه در روش مستقیم 
و چه روش غیرمستقیم از اعضای تعاونی های سهام عدالت 
هستند؛ بنابراین اعضای مجامع شرکت های سرمایه گذاری 
استانی باید از بین شرکت های تعاونی شهرستانی تشکیل 
شــود. اتاق تعاون حتی حضور دیگران را در مجامع استانی 

به رسمیت نمی شناسد.
از قرار معلوم این اختلاف نظر منجر شده است که اتاق تعاون 

مصوبه شورای بورس در مرداد ماه را امضا نکند.
این موضوعی است که روز گذشته رئیس اتاق تعاون ایران 
نیز آن را تأیید کرد وگفت: ما مصوبه شــورای عالی بورس 
در مردادمــاه را امضا نکردیم، چون از نظر ما شــرکت های 
سرمایه گذاری متشکل از شــرکت های تعاونی شهرستانی 

عدالت هستند.
بهمن عبداللهی اما از نشستی خبر داد که در همین زمینه 
با رئیس سازمان بورس برگزار کرده است و گفت: براساس 
توصیه ای که وزیر اقتصاد داشــته اند، مجامع استانی سهام 
عدالت با حضور اعضای شرکت های تعاونی شهرستان برگزار 
می شود. به محض اینکه مجامع شرکت های استانی برگزار 
شود، نماد معاملاتی شرکت های استانی باز می شود و قرار 
اســت طی چند روز آینده این مشــکل به صورت ریشه ای 

حل شود.

زمان حل مشکل
با وجود اظهارات رئیــس اتاق تعاون در مورد بازگشــایی 
نماد معاملاتی ســرمایه گذاری های اســتانی در شهریور 
ســال بعد تازه ترین خبر ها نشــان می دهد شورای بورس 
همچنان موافق نظر اتاق تعاون نیســت و همین موضوع، 
برنامه تدویــن دســتورالعمل برگزاری مجامــع عمومی 
 شــرکت های ســرمایه گذاری اســتانی را پیچیده کرده 

است. 
نکته اصلی این اســت که تا زمان رفع نشــدن اختلاف ها و 
تصویب این دستورالعمل امکان باز شــدن نماد معاملاتی 
شرکت های سرمایه گذاری استانی و انجام معاملات آنها و به 

نوعی آزاد سازی  سهام عدالت فراهم نیست.
مهدی حاجی وند، دســتیار ویژه و مشــاور رئیس سازمان 
بورس در امور ســهام عدالت اما در این باره گفت: شــورای 
بورس در حال بررسی دستورالعمل برگزاری مجامع عمومی 
شرکت های سرمایه گذاری استانی است و امکان معاملات 
این شرکت ها نیز بعد از تدوین این دســتورالعمل اجرایی 
فراهم خواهد شــد.او درباره اینکه چه زمانی دستورالعمل 
برگــزاری مجامع این شــرکت ها نهایی خواهد شــد ابراز 

بی اطلاعی کرد.
آنطور که خبر های دریافتی نشــان می دهد قرار اســت در 
نخستین جلسه شورای بورس که هفته آینده برگزار خواهد 
شــد دســتورالعمل اجرایی برگزاری مجامع شرکت های 
سرمایه گذاری اســتانی دوباره بررسی شــود، اما مشخص 

نیست آیا چالش ها حل خواهد شد یا خیر.
با این حال به گفته رئیس اتاق تعاون قرار اســت ظرف چند 

روز آینده این مشکل به صورت ریشه ای حل شود.

بازار

45هزار تومان
پودر قهوه ترک 
خاچیک - ۱۰۰گرم

210هزار تومان
کافه لاته ونزکافه 

بسته ۲۰عددی

76هزار تومان
پودر قهوه مولتی 

کافئین پندار - ۲۰۰گرم

81هزار تومان
کاپوچینو گلد مولتی 

کافه - 5ساشه

300هزار تومان
دانه  قهوه گوجی 
رستم - ۲5۰گرم

136هزار تومان
کافی میکس بدون قند 
کامور بسته ۲۴عددی

8مهر ۱5مهر ۲۲مهر ۲۹مهر ۶آبان ۱۳آبان ۲۰آبان

20درصد 20درصد
19درصد 19درصد

18درصد 18درصد
17درصد

چین
%28.7

امارات
%12.5

هند
%4.4

افغانستان
%2.4

روسیه
%1.8

عراق
%18.8

ترکیه
%10.3

پاکستان
%3.9

عمان
%2.6

اندونزی
%1.5
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